
 

 
  

Referat 
 

Mødedato: Onsdag den 29. maj 2024 

Mødetidspunkt: Kl. 14:00 – 15:45 

Mødested: Viborg Rådhus, M1.11 

Mødeleder: Jesper 

Referent: Jesper 

Mødedeltagere: Henning Laursen - Dansk Blindesamfund 

Jacob Lynnerup - Scleroseforeningen 

Mads Georgi - Handicaprådet og Muskelsvindfonden 

Jesper Hoelgaard - Trafik og Veje 

Fraværende: 

 

Kopi til: 

Annette Kløjgaard – Ældrerådet 

Benny Andersen – Ældrerådet 

Britt Bak Odgaard – Afdelingsleder for Trafik og Veje 

  

Tilgængelighedens By 
 
1. Godkendelse af dagsorden 

Ingen bemærkninger.  

Orientering om Benny. 

 

2. Opfølgning på referat 

 

a. Punkt 3c – Tidligere kørestolsbruger adgang til Viborg Stadion 

Mads nævner, at den nye kørestolsplatform godt kan være fyldt op. 

Dette punkt gik på nedlæggelse af de gamle faciliteter på østsiden af 

stadion, som ikke havde været i brug i de seneste 2 år. Forvaltningen 

bad om evt. bemærkninger pga. nye oplysninger ved udsendelse af 

referatet, men modtog intet indenfor den angivet frist. 

 

Forvaltningens bemærkninger 

Da vi ikke har modtaget bemærkninger – er dette videregivet til 

stadion, som heller ikke har kendskab til at der har været 

efterspørgsel på lift i de seneste 2 år, hvorfor liften nedlægges.  

 

Arbejdsgruppens bemærkninger 

Mads bemærker, at den nye platform ikke udnyttes optimalt pga. 

manglende højdeforskel på platformen fra den del som er længst fra 

banen. Der er ingen der vil sidde bagved de andre, da der ikke er 

højdeforskel, så man reelt kan se plænen. Opfordring til at en løsning 

med højde forskel undersøges. 

 

Orientering om fjernelse af lift på østsiden tages til efterretning og 

info om brugen af platformen videregives til stadion. 

Teknik & Miljø 

Trafik og Veje 
 
Dato: 29-05-2024 

 
Sagsnr.: 20/31909 
Sagsbehandler: vpjho 



 

b. Punkt 3e – Stoppesteder i Jernbanegade i Viborg 

Mads spørger til om vi kan se på de etablerede forhold i september, 

når det er udført.  

 

Forvaltningens bemærkninger 

Projektet er i fuld gang og vil være klart (seneste ultimo juni), når de 

nye bybusruter træder i kraft. Vi viser gerne projektet frem, hvis der 

er et konkret ønske om det. 

 

Arbejdsgruppens bemærkninger 

Tages til efterretning. Vi kan på mødet i september evt. fortsætte 

besigtigelse efterfølgende – det aftales på mødet. 

 

Referat af den 12. marts 2024 godkendes. 

 

3. Behandling af dagsordenspunkter 

 

a. Forretningsorden for Tilgængelighedens By 

Udkast til forretningsorden gennemgås, som er udsendt med 

dagsorden. 

 

Forvaltningens bemærkninger 

Forretningsorden tager udgangspunkt i den praksis der har været i 

arbejdsgruppen gennem de seneste år. 

Forretningsorden angiver, hvordan det praktisk arbejde løses i 

arbejdsgruppen. 

 

Arbejdsgruppens bemærkninger 

Tages til efterretning. 

 

b. Info om kommissorium for Tilgængelighedens By 

Orientering om dette, som har været behandlet i Handicaprådet og i 

Ældrerådet. 

 

Teknisk Udvalg har besluttet at lovpligtige høringer via Handicaprådet 

og Ældrerådet foretages via de to arbejdsgrupper Tilgængelighedens 

By og Naturlig Tilgængelighed. Som følge af denne beslutning er der 

udarbejdet et kommissorium for arbejdsgrupperne, som har været i 

høring i de to råd. Kommissoriet beskriver bl.a. arbejdsgruppernes 

formål, lovgrundlag, organisering mv. og tager udgangspunkt i den 

nuværende praksis. 

 

Forvaltningens bemærkninger 

Orientering om kommissoriet. 

 



Arbejdsgruppens bemærkninger 

Tages til efterretning.  

 

c. Høringer i Tilgængelighedens By 

Årlig evaluering af høringer i arbejdsgruppen, hvad er godt og hvad 

kan evt. forbedres. Målet er at finde en balance mellem forventninger 

hos arbejdsgruppens medlemmer og forvaltningen. 

 

Efter Retssikkerhedslovens §30, stk. 3 og 37a, stk. 2, skal henholdsvis 

Ældrerådet og Handicaprådet høres om alle initiativer, som vedrører 

de ældre, og som kan have betydning for personer med handicap. 

Det er besluttet at høring foretages via de to nedsatte 

arbejdsgrupper, Tilgængelighedens By og Naturlig Tilgængelighed. 

I Teknik og Miljø foretages høringen via disse to arbejdsgrupper, når 

projektet har direkte betydning for ældre eller personer med 

handicap.  

 

Forvaltningen vurderer om et projekt skal til høring. Der kan være 

mindre projekter, hvor der ikke vurderes at være reelle problemer for 

de to brugergrupper eller projektet vurderes at være ukompliceret. 

Forvaltningen arbejder for at alle skal have adgang uanset om det er 

et større projekt eller en mindre tilpasning. 

 

Særligt for større projekter på vejarealer 

Her foretages der er en uvillig revision af projektet i forhold til 

tilgængelighed, hvorved vi får kvalitetssikret projektet i forhold til 

tilgængelighed. 

 

Særligt for byggerier 

Bygningsreglementets stiller krav i forhold til tilgængelighed. 

 

Hvad er godt ved høring? 

- Godt at der er mulighed for at spørge til projekter, planer mv. 

- Godt at projekterne kommer i høring i god tid 

- Når det fungerer (som er tilfældet for det meste), så fungere det 

godt 

- Positivt at Teknisk Udvalg vil høre brugergrupperne 

- Gerne flere projektgennemgange, hvor projektmedarbejderen 

deltager, så man kan spørge direkte – helt med på at det skal give 

mening 

- Mødeleder synes det er positivt at alle bidrager aktivt til møderne 

 

Hvad kan forbedres ved høring? 

- Undgå hurtige beslutninger, som reelt ikke er til høring med blot 

til info – sker heldigvis yderst sjældent og forvaltningen forsøger 

at minimere det 



- Bekymring for at Ældrerådet kan dominere arbejdsgruppen. 

Arbejdsgruppen er oprindelig nedsat for at imødekomme de 

specialiserede behov og hensyn der skal tages i forhold til 

personer med funktionsnedsættelse. De ældre har bestemt nogle 

af de samme behov, dog ofte ikke specialiserede, men der kan 

være en bekymring for at de ældre dominerer dagsorden. Enighed 

om at der er en fælles opgave at sikre sig at alle føler sig inddraget 

og hørt ved møderne. Mødeleder forsøger at styre og give ordet 

til alle og lave en opsummering på hvert af punkterne 

- Opfordring fra mødeleder til at være præcis med emner, 

herunder hvad ønskes belyst, så vi minimerer risikoen for 

forvaltningen, forbereder et svar, men der ønskes reelt et svar på 

noget helt andet 

 

Forvaltningens bemærkninger 

Tak for input. 

 

Arbejdsgruppens bemærkninger 

Tages til efterretning. 

 

d. Status på adgang for gående til Museum Wibergis 

Annette har spurgt til adgangen for gående til det nye Museum. 

 

Arbejdsgruppen er blevet hørt om ombygning af museet på mødet 

den 1. december 2020. Dette er et blandt flere projekter i 

Domkirkekvarterets byrum, som man kan læse mere på: 

domkirkekvarteret.viborg.dk 

 

Forvaltningens bemærkninger 

Museet forventes at åbne 2025 og der vil blive adgang for alle. Da der 

er flere projekter i gang i området, er der også nogle indbydes 

snitflader, som gør, at en bygning godt kan blive færdig, men 

udearealer måske afhænger af et andet projekt før det kan afsluttes. 

Vi kan pt. ikke sige, hvornår udearealerne forventes etableret, men 

når det er færdigt, vil der være adgang for alle. 

 

Arbejdsgruppens bemærkninger 

Tages til efterretning. 

 

4. Eventuel 

 

- Info om tilpasninger af busstoppesteder pga. nye bybusnet i 

Viborg by 

Forvaltningen orienterer om at der opsættes skilte ved nye 

busstoppesteder, samt info ved eksisterende stoppesteder, som 

nedlægges. Efterfølgende etableres der fliser mv., hvor det 



mangler. Dernæst fjernes gamle stoppesteder skiltning og evt. 

busskure mv. 

Tages til efterretning. 

 

- Info om henvendelse med ønske om renovering af Navnløs 

Forvaltningen orienterer om ønske om renovering af belægningen 

i Navnløs i Viborg midtby. Oplyst, at der aktuelt ikke er planer om 

renovering af belægningen. Belægningen er af ældre dato og en 

af de få belægninger, som ikke er renoveret til en mere moderne 

belægning. Belægningen er med piksten (ujævn, da stenene er 

uforarbejdede). Belægningen er kombination af hjulspor og med 

”ryg” på midten. Hvis vejen en dag skal renoveres, vil man 

sandsynligvis bevare udformningen for at bevare lidt af historien. 

Vi kan ikke garantere at belægningen bliver væsentlige bedre at 

færdes på ved en renovering. 

Tages til efterretning. 

 

5. Næste møde 

Arbejdsgruppens næste møde afholdes tirsdag den 18. juni 2024, kl. 14. 

 

Øvrige aftalte møder for 2024: 

- 10. september 2024, kl. 14 

- 3. december 2024, kl. 14 

Forvaltning indkalder til evt. supplerende møder, hvis der vurderes behov. 

Ved mindre konkrete sager skriver vi til arbejdsgruppen for bemærkninger. 

Referatet sendes til arbejdsgruppens medlemmer og kan findes på 

kommunens hjemmeside via Handicaprådets side om tilgængelighed (link til 

Handicaprådets side på Viborg.dk) 

https://viborg.dk/demokrati-og-indflydelse/raad-naevn-og-kommissioner/raad/handicapraadet/tilgaengelighed/
https://viborg.dk/demokrati-og-indflydelse/raad-naevn-og-kommissioner/raad/handicapraadet/tilgaengelighed/

